
 ریشه و پیامدهای »شکایت« روحانی 
از رحیم پور ازغدی

حسن علیه حسن
اتهام رحیم پور ازغدی به روحانی و اطرافیان او به بهانه 
اعدام علیرضا اکبری )به جرم جاسوسی( کار دست او داده 
و ارجاع پرونده به دادگاه ویژه روحانیت هم بر جذابیت خبر 
افزوده چون شاید بعضی ها تصور کنند به خاطر روحانی بودن 
حسن روحانی است و بگویند او که خود شاکی است حال 
آنکه منظور حسن رحیم پور است. خبر ارجاع شکایت حسن 
روحانی، رئیس جمهوری پیشین ایران از حسن رحیم پور 
ازغدی عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی به دادگاه ویژه 
روحانیت از چند منظر جالب توجه است. ماجرا بر سر این 
است که نظریه پرداز مورد علاقه صداوسیما که صبح جمعه ها 
آنتن تلویزیون را در اختیار دارد به بهانۀ اعدام فردی به نام 
علیرضا اکبری به اتهام جاسوسی برای انگلستان مدعی 
شده بود او در ستاد روحانی بوده و به این هم بسنده نکرده و 
افزوده بود: »دور و بر روحانی از این آدم ها هستند اگر خودش 
نباشد.« یعنی برخی از اطرافیان رئیس جمهوری سابق مثل 
اکبری جاسوس و مستحق اعدام هستند و چه بسا خود آقای 
روحانی. سنگین ترین اتهامی که می توان به شخصی که ۸ 
سال مطابق تعریف قانون اساسی »عالی ترین مقام رسمی 
پس از مقام رهبری« وارد ساخت ولو در توصیف کیهان وصله 
ناجور بوده باشد. اتهامات جاسوسی و اخلاقی و مالی به افراد 
مستلزم ارائه مدرک است. حال تصور کنید به رئیس جمهوری 
پیشین کشور که ۱۶ سال دبیر شورای عالی امنیت ملی و ۸ 

سال رئیس این شورا بوده چنین اتهام سنگینی وارد شود. 

   چند نگاه به اتهام رحیم پور به روحانی 
اتهام اصلی رحیم پور متوجه اطرافیان رئیس جمهوری 
پیشین است و دربارۀ رئیس جمهوری پیشین »اگر« 
آورده است که این مساله از چند منظر قابل بررسی 
است. اولین بار محمود احمدی نژاد به یکی از اعضای تیم 
مذاکرات هسته ای در دوران مسئولیت حسن روحانی 
در دولت اصلاحات اتهام جاسوسی وارد کرد. آن هم در 
سخنرانی ۲۲ بهمن در جایگاه رئیس جمهوری. در نهایت 
اما سیدحسین موسویان از این اتهام تبرئه شد اگرچه 
دردسرهای فراوانی برای او ایجاد کرد. او البته اکنون 
بی آنکه سمتی داشته باشد در خارج از کشور یکی از 
مهم ترین چهره های فعال رسانه ای برای کاهش تنش میان 
ایران و غرب به حساب می آید. به عکس احمدی نژاد نقش  
مخالف را بازی می کند . از طرف دیگر در خبر ارجاع در 
نگاه اول این تصور ایجاد می شود که چون حسن روحانی، 
روحانی است پرونده به دادگاه ویژه روحانیت رفته حال 
آنکه از روحانی شکایت نشده بلکه خود او شاکی است. 
بدین ترتیب مشخص می شود آقای رحیم پور هم روحانی 
است، ولو به خاطر آنکه لباس روحانیت نمی پوشد در افواه 
اینگونه شناخته نمی شده است. دیگر اینکه حسن روحانی 
در آخرین مناظره انتخاباتی با ابراهیم رئیسی در سال ۹۶ 
و در اوج تقابل به نقش او در دادگاه ویژه روحانیت هم 
طعنه زد )با این تعبیر: داد علما بلند است(. حال باید دید 
همچنان همان نگاه را دارد یا نه و ناگزیر است شکایت را با 
اعتماد به این نهاد و در همین مسیر پیگیری کند. از طرف 
دیگر با توجه به اینکه روحانی ۸ سال رئیس جمهوری 
و به تبع آن رئیس شورای عالی انقلاب فرهنگی بوده و 
رحیم پور هم عضو این شورا، شکایت رئیس سابق از عضو 
سابق و لاحق موضوع جالبی است. هر چند در همان 
جلسات هم گویا اصطکاکاتی رخ می داده ولی تنش 
اصلی روحانی با ضرغامی بود نه ازغدی. از سوی دیگر 
برخی بر این باورند که بهتر است باب اینگونه شکایات 
باز نشود اما در مقابل این دیدگاه هم وجود دارد که در 
مواردی که شخص اتهام اخلاقی یا جاسوسی یا مالی وارد 
کند چنانچه شکایت صورت نپذیرد ادامه می یابد و ثبت 
می شود و گاه هدف شاکی حبس و جریمه فرد نیست بلکه 
اگر به اشتباه خود اقرار کند شاکی هم صرفنظر خواهد 
کرد. شبیه اتفاقی که در شکایت سیدحسن خمینی از 
حسین دهباشی به خاطر به کارگیری تعبیری ناپسند 
درباره مرحوم سیداحمد خمینی رخ داد. در این فقره هم 
توجیه این است که روحانی از حیثیت همکاران خود دفاع 
می کند. با این نگاه اینگونه شکایت ها را نباید سلب کننده 
آزادی یا تایید احکام قبلی درباره دیگران دانست. بلکه 
به عکس نهاد داوری کننده را از حیث استقلال عمل در 
معرض داوری عمومی قرار می دهد و فراموش نباید کرد 
در عرصه فعالیت های سیاسی هیچ اتهامی سنگین تر از 
جاسوسی نیست حال باید دید موضع آقای رحیم پور از 
ارجاع پرونده به دادگاه ویژه چیست؟ آیا او خود را معمم 
می داند یا صرف تحصیلات حوزوی و اشتهار قبلی را کافی 
نمی داند؟ به خصوص اینکه وضعیت رسیدگی در دادگاه 
ویژه روحانیت متفاوت و خاص است و از حیث دسترسی 
به وکیل محدودیت هایی قائل  هستند. چنانچه محاکمه یا 
کیفرخواست و دفاعیات علنی و منتشر شود پس از سال ها 
دادگاه ویژه روحانیت بار دیگر به کانون اخبار بازمی گردد. 
چرا که پس از محاکمه مشهور عبدا... نوری و نیز حسن 
ز این دادگاه منتشر  یوسفی اشکوری چندان خبری ا
نمی شد هر چند اینکه در این سه فقره برد وسیع رسانه ای 

پیدا کرد به معنی توقف فعالیت های آن نیست.

آرمان ملی– مطهره شفیعی: تاکید بر 
برگزاری انتخابات پرشور در زمستان سالجاری 
مورد تاکید تمامی دلسوزان است، اما مشارکت 
حداکثری نیازمند فراهم آمدن پیش زمینه های 
لازم است که مهم ترین آن حضور کاندیداهایی 
از تمام سلایق در انتخابات تعریف می شود. اما 
نگرانی هایی در میان است که حتی نمایندگان 
مجلس از طرح آن خودداری نمی کنند از جمله 
غلامرضا نوری قزلجه که گفته بود: »بعد از اینکه 
نماینده رای آورد و بعد از اینکه حتی انتخابات 
تایید شد، امکان رد صلاحیت نماینده وجود دارد 
که این چیز جدیدی است. تاکنون این طور بود 
که وقتی انتخاباتی توسط شورای نگهبان تایید 
می شد دیگر آن منتخب مورد تایید بود تا بیاید 
اعتبارنامه اش در مجلس مورد بررسی قرار بگیرد 
که ممکن بود توسط مجلس تایید یا رد شود. ولی 
الان در طرح آورده اند که تا مرحله اعتبارنامه هم 
می توان کاندیدای انتخاب شده را رد صلاحیت 
کرد. یعنی افرادی که می خواهند کاندیدا شوند 
چگونه علاقه و انگیزه پیداکنند و بیایند کاندیدا 
شوند و بعد مردمی که می خواهند رای دهند، با 
چه شوقی بیایند و رای دهند، مردم بر این باورند 
که انتخاب هم بکنند باز امکان رد صلاحیت 
وجود دارد.« این نماینده در پاسخ به این سوال 
که به نظر شما تصویب این قانون به انتخابات 
امسال می رسد؟ گفت: »این اراده شبانه روزی 
که در هیات رئیسه و کمیسیون مجلس است 
هیچ بعید نیست که طرح مجلس تصویب شود و 
به انتخابات امسال برسد. به خاطر همین موضوع 
یکشنبه گذشته را دو شیفت کردند و قرار است 
در آینده چندشیفته کار کنند تا طرح امسال 
تبدیل به قانون و اجرایی شود. ولی من امیدوارم 
تمام نشود و به این انتخابات نرسد. این طرح 
اصلاح قانون انتخابات مجلس کاملا بر عکس 
اصل مشارکت مردم در سرنوشت خود است.« 
آغاز آنچه مورد انتقاد این نماینده قرار دارد به ۱۸ 
اردیبهشت بازمی گردد که نمایندگان مجلس 
در جلسه علنی و در جریان بررسی ماده ۳۲ 
طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات کشور با 
امکان ردصلاحیت داوطلبان نمایندگی مجلس 
تا قبل از تصویب اعتبارنامه ها در صورت رسیدن 
به اسناد و مدارک از سوی شورای نگهبان مواجه 
شدند. در آن روز صباغیان، نماینده مردم مهریز 

در مجلس ابتدا پیشنهاد رد کل این ماده را 
داد و اعلام کرد: با تصویب این ماده، شورای 
نگهبان می تواند منتخبی که اعتبارنامه اش 
هنوز به تصویب نرسیده را رد صلاحیت کند و 
با تصویب این ماده، اختیارات زیادی به شورای 
نگهبان می دهیم. کشور زمانی موفق می شود 
که هر دستگاهی به اندازه وظایف خود اختیارات 
داشته باشد. وی در مخالفت با پیشنهاد حذف 
کل ماده ۳۲ طرح اصلاح قانون انتخابات مجلس، 
آن را در تضاد با اصل ۹۹ قانون اساسی دانست؛ 
همچنین نماینده دولت رأی به این پیشنهاد را 
مخالف قانون نظارت استصوابی مصوب مجلس 

عنوان کرد.
 

   لاریجانی هشدار داده بود
نوری قزلجه مدعی تلاش مجلس برای 
نظارت بیشتر بر کاندیداهای مجلس است 
و این موضوع اذهان را به سمت هشدار علی 
لاریجانی می برد. ۱۸ اردیبهشت دفتر لاریجانی 
این متن را منتشر کرد: »رفع نگرانی از جریان 
خالص سازی؛  خبری درباره  انتخابات مجلس 
وجود ندارد. بدین وسیله از جریان خالص سازی 
این  به  بعید است  نگرانی می شود و  رفع 
روش های برادران بتوان رقابت تصنعی ایجاد 

کرد. ملک را چاره ای دیگر نیاز است.« تحلیل 
فلاحت پیشه فعال سیاسی اصولگرا و نماینده 
سابق مجلس از »برادران خالص ساز« این 
است که آقای لاریجانی به نظارت استصوابی 
اشاره دارد. فلاحت پیشه به جمله »ملک را 
سیاستی دگر باید« اشاره می کند و اقبال دوباره 
مردم به طیف های اعتدالی و اصلاح طلب را 
ممکن اما مشروط به این می داند که به دنبال 
حفظ وضع موجود نباشند زیرا حکم رانی 
کشور به تجدیدنظر نیاز دارد. او در همین 
باره می افزاید: »کشور نیاز به اصلاح جدی در 
قانون انتخابات و فضای رقابتی دارد تا مشارکت 
بیشتر از گذشته شود.« یا محمد مهاجری 
تعبیر واضح تری دارد و می گوید: »لاریجانی 
در واقع تصریح می کند به آن علت در انتخابات 
ورود نمی کند که جریانی قصد خالص سازی 
بیشتر انتخابات را دارد و دنبال آن است که افراد 
کاملا خودی و همسو به مجلس راه یابند که 
رای مثبت یا منفی شان در مجلس به اشاره ای 
یا پیغامی یا پیامکی از فلان جناح بند باشد.« 
اصلاح طلبان هم نگران افزایش خط قرمزها 
برای تایید صلاحیت هاست. علی محمد نمازی، 
فعال سیاسی اصلاح طلب می گوید: »آقای 
لاریجانی اشاره به جریان خالص سازی داشت 

که به نظر منظورش فیلترینگ در انتخابات 
است. لاریجانی می خواهد بگوید که از این روند 
خبر دارد و نگران است که فیلترینگ شورای 
نگهبان، وزارت کشور، هیات های اجرایی 
بیشتر شود. بنابراین او به نوعی اعلام کرد که ما 
خودمان را به زحمت نمی اندازیم و برای کسی 
هم دردسری ایجاد نمی کنیم تا بخواهند ما را 

حذف کنند.«

   پیش بینی لاریجانی 
باید توجه داشت که جریان خالص سازی 
پس از ردصلاحیت علی لاریجانی در انتخابات 
ریاست جمهوری مطرح شد و زمانی او را 
ردصلاحیت کردند که پس از آن یکدستی بر 
قوا حاکم شد. اکنون هم به نظر می رسد نگرانی 
لاریجانی مانند قبل است به ویژه با مصویات اخیر 
مجلس که دایره حضور کاندیداها را محدود 

می کند. 

   تغییر به نفع نمایندگان 
از سوی دیگر باید به تلاش برخی نمایندگان 
مجلس یازدهم برای بقا در مجلس دوازدهم 
هم توجه کرد. برخی از آنها با پیش بینی تایید 
صلاحیت خود درصدد افزایش کرسی نمایندگی 
مجلس هستند تا شانس حضور مجددشان در 
بهارستان افزایش پیدا کند. رئیس کمیسیون 
شوراهای مجلس با اشاره به افزایش تعداد 
نمایندگان، گفت: این طرح ارتباط به اصلاح 
قانون انتخابات مجلس ندارد، قانون انتخابات 
احکام اجرایی و نظارتی و نحوه رسیدگی به 
جرایم و شرایط داوطلبی را پوشش می دهد. 
افزایش تعداد نمایندگان بر اساس جمعیت 
و پراکندگی جمعیت است هفته آینده طرح 
افزایش ۴۰ نماینده در دستورکار مجلس قرار 
می گیرد و باید دید چه نوبتی در صحن می گیرد. 
جوکار با بیان اینکه ۵۰ نماینده درخواستی 
برای بررسی فوریت افزایش تعداد نمایندگان 
امضا کرده اند، اظهارکرد: هر زمان افزایش تعداد 
نمایندگان تصویب شود امکان اجراشدن آن 
وجود دارد، این اتفاق تاثیری بر روند انتخابات 
ندارد تا اسفندماه وقت کافی برای تغییر در 
حوزه های انتخابیه داریم و صرفا باید تعرفه ها 

براساس کاندیداها چاپ شود. 
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گــــزارش

ارسال لایحه عفاف و حجاب به مجلس
ســخنگوی دولت از ارسال لایحه پیشــنهادی قوه قضائیه 
درباره عفاف و حجاب به مجلس خبر داد. علی بهادری جهرمی 
در حاشیه جلسه دیروز هیأت دولت در جمع خبرنگاران اظهار 
کرد: دیروز در هیأت دولت لایحه پیشنهادی قوه قضائیه درباره 
عفاف و حجاب مورد بررسی و موافقت قرار گرفت و به مجلس 
ارسال شد. وی افزود: این لایحه با قید دو فوریت تقدیم مجلس 
خواهد شد تا در آنجا هم با ســرعت مورد رسیدگی قرار بگیرد. 
نظرات کارشناسی در کمیسیون تخصصی دولت پیرامون این 
لایحه ارائه شده که به پیوســت تقدیم  مجلس شورای اسلامی 

خواهد شد.

خبـــــر

ذره بین

 آرمان ملی بررسی می کند؛ چرایی شتاب برخی نمایندگان برای تصویب قانون انتخابات

تلاش یازدهمی ها برای بقا در دوازدهم!
   لاریجانی می دانست؛ هشدار داده بود

آرمان ملی- حمید شجاعی: نگاهی به شرایط جامعه و بعضا 
نارضایتی های موجود نشان می دهد که طبق ادوار و مقاطع گذشته 
نخستین مساله ای که مردم با آن مواجهند مشکلات اقتصادی و 
معیشتی است. این در حالی است که پس از گذشت بیش از ۲۱ ماه از 
روی کارآمدن دولت سیزدهم و وعده هایی که از سوی رئیس جمهور 
و  مردانش در حوزه اقتصادی مطرح شد مثل برنامه هفت هزار 
صفحه ای اقتصادی، مقابله با گرانی و تورم، حل مساله بورس در ۳ 
روز، ساخت ۴ میلیون مسکن در ۴ سال و... امروز شاهدیم که بخش 
قابل توجهی از این وعده ها محقق نشده است. چه اینکه بسیاری 
معتقدند بروز شرایط بغرنج اقتصادی و معیشتی فعلی در جامعه 
به واسطه نبودن برنامه ای مدون برای حل مشکلات اصلاح امور و عدم 
استفاده از افراد کارآمد، توانمند و نخبه بوده است. به همین جهت 
است که گرچه مقام معظم رهبری در ابتدای سال در پیام نوروزی 
خود با تاکید بر اینکه امسال نیز اقتصاد، مساله اصلی کشور است، 
شعار سال ۱۴۰۲ را »مهار تورم و رشد تولید« اعلام کردند، اما از همان 
زمان نتایج ملموس در جامعه نشان داده است که عملکردها نه تنها 
آنطور که باید در مسیر مهار تورم نبوده بلکه؛ بعضا افزایش تورم را نیز 
رقم زده است. به عقیده کارشناسان امر و صاحبنظران در این موضوع 
نوک پیکان انتقادات به سمت و سوی دولت و مشخصا تیم اقتصادی 
است که چرا با گذشت ۲۱ ماه از عمر دولت هنوز نتوانسته اند برنامه ای 
برای مهار تورم و جلوگیری از رشد لجام گسیخته قیمت ها داشته 
باشند تا جامعه بدین حد با گرفتاری و مشکل مواجه نشود. رشد تورم 
به حدی است که حتی افزایش ۲۰ درصدی حقوق ها نیز نتوانسته 
جوابگوی وضع اقتصادی مردم باشد. همان طور که یارانه ۳۰۰ و ۴۰۰ 
هزار تومانی نتوانست ضربه گیر افزایش قیمت ها باشد. لذا به نظر 

می رسد که دولت باید موضوع را در دستور کار داشته باشد. نخست 
اینکه با بهره بردن از کارشناسان نخبه اقتصادی و اقتصاددانان زبده 
برنامه دقیق و مدونی را با توجه به شرایط کشور و مسائل بین المللی را 
تدوین کند و در گام دوم نیز فارغ از نگاه جناحی و گروهی افراد مجرب 
و توانایی را برای گذر از شرایط موجود به وضع مطلوب به کار گیرد تا 
براساس یکسری تصمیمات و عملکردهای عقلایی تر و کارشناسانه 
در یک بازه زمانی مشخص بتوان بر غول تورم فائق آمد و میزانی از 

رضایتمندی را در جامعه ایجاد  کرد. 
   مشکل در نظام تدبیر امور است

یک کارشناس مسائل اقتصادی در خصوص شرایط جامعه ولزوم 
مهار تورم اظهارداشت: مشکل اصلی اقتصاد ایران و اداره جامعه 
بحث حکم رانی خوب است و اکنون سیستم حکم رانی اقتصادی 
کشور حکم رانی خوب نیست. به عبارتی از صاحبنظران، نخبگان، 
دانشمندان و کارشناسان در اتخاذ تصمیمات بهینه کشور استفاده 
نمی کنیم. لذا مشکل اصلی در نظام تدبیر است. مهدی پازوکی به 
»آرمان ملی« گفت: اتفاقا امسال که رهبری دو شعار محوری دادند 
اگر نظام تدبیر ما در جهت حکم رانی خوب اصلاح نشود قطعا یکی 
از تورم های بالا را در سال ۱۴۰۲ خواهیم داشت و رشد اقتصادی 
نیز افزایش آنچنانی نخواهد داشت. چرا که با شعار و جلسه درست 
نمی شود. وی افزود: الان بیش از ۲۱ ماه این دولت آمده اما برنامه 
اقتصادی مشخصی دیده نشده و به بیان ساده تر استراتژی اقتصادی 
ندارد. امروز اقتصاد ایران در گرو سیاست است که در ارتباط به اصلاح 
سیاست خارجی در جهت حفظ منافع سیاست خارجی باید تغییر 
کند. پازوکی بیان کرد: از سوی دیگر باید سیاست داخلی در جهت 
احقاق حقوق مردم و رشد سرمایه گذاری بخش خصوصی و افزایش 

تولید تغییر کند. اگر روند طی همان چیزی که طی دو ماه گذشته 
بوده ادامه پیدا کند قطعا سال ۱۴۰۲ از ۱۴۰۱ روند تورم بالاتر 

خواهد بود. 
   بودجه تورمی 

یک کارشناس مسائل اقتصادی در خصوص لزوم مهار تورم 
اظهارکرد: شعار سال زمانی مطرح شد که بودجه سال ۱۴۰۲ تصویب 
شده بود و این بودجه خود بار تورمی دارد و اکنون سران سه قوه طرح 
اصلاح بودجه را در دستور کار دارند و قرار است بودجه و برنامه هفتم 
نیز مورد بازنگری قرا گیرد. سیدحمید حسینی به »آرمان ملی« گفت: 
اگر این دو اقدام صورت گیرد قاعدتا می توان امیدوار بود که در شش 
ماه دوم با اصلاحاتی که در نظام بودجه می شود و کنترل نقدینگی 
تاثیراتی را در مهار تورم شاهد باشیم. اگر بودجه اصلاح شود و اضافه 
برداشت بانک ها کنترل گردد که نقدینگی کنترل شود و مساله رفع 
تحریم ها در دستور کار قرار گیرد قاعدتا می تواند به کنترل تورم 

کمک کند.
   چشم انداز روشنی برای مهار تورم دیده نمی شود

یک عضو کمیسیون اقتصادی مجلس درباره چشم انداز تحقق 
شعار سال درخصوص مهار تورم اظهارداشت: وزارت اقتصاد و بانک 
مرکزی باید آمار تورم فروردین ماه امسال را منتشر کنند و هر 
۲دستگاه باید در این خصوص پاسخگو باشند.  سیدکاظم موسوی 
گفت: دولت سیزدهم باید تدبیری کند تا نرخ رشد تورم تعدیل شود. 
ماپنج شنبه و جمعه در مشهد با دولتی ها جلسه داریم و قرار است 
آقای فرزین رئیس کل بانک مرکزی و دکتر خاندوزی وزیر اقتصاد نیز 
به مشهد بیایند تا درباره مسائل اقتصادی امسال و بانکداری اسلامی 

گفت وگو کنیم.

کارشناسان در گفت وگو با »آرمان ملی« راهکارهای مهار تورم را بررسی کردند

تدبیر در امور، استراتژی اقتصادی، استفاده از نخبگان
      مهدی پازوکی:  مشکل تورم با شعار و جلسه درست نمی شود

     سیدحمید حسینی:  برای مهار تورم باید لایحه بودجه و برنامه هفتم بازنگری شود

یک نماینده مجلس مطرح کرد

صداوسیما علیه شاسی بلند 
پارلمانی!

طالقانی:  یاسمین  ملی–  آرمان 
نوشت:  »خبرآنلاین«  اردیبهشت    ۱۸
»تاکنون ۲۲۹ نفر از نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی به صورت شفاف و روشن 
هرگونه دریافت خودرو، خارج از نوبت 
از خودروسازان را تکذیب کرده اند. این 
تکذیب ها در پی آن اعلام شد که خبرنگاران 
صداوسیما در ۱۰ روز گذشته تلاش کردند 
تک تک  با  پیامکی  یا  تلفنی  تماس  در 
نمایندگان مجلس از آنها بپرسند که آیا در 
دوره نمایندگی از خودروسازان خارج از 
نوبت خودرو دریافت کرده اند و آیا اعضای 
خانواده، دوستان و آشنایان را به صورت خارج 
از نوبت به خودروسازان معرفی کرده اند یا نه؟ 
خبرنگاران صداوسیما هنوز به دلایل مختلف 
از جمله خاموش بودن گوشی، پاسخ ندادن 
به پیامک، اعتماد نکردن نماینده به خبرنگار 
تماس گیرنده و رد تماس دادن نماینده 
موفق به کسب پاسخ از ۴۵ نماینده مجلس 

نشده اند.« 

    انتقاد از صداوسیما
این آمار از سوی صداوسیما در حالی 
اعلام شد که برخی نمایندگان بر آن انتقاد 
داشتند. دیروز یک نماینده مجلس نوشت: 
»سه هفته از طرح داستان »شاسی بلندها« 
و حاشیه های آن می گذرد، موضوعی که 
به شدت افکار عمومی را از مسائل اصلی 
و  انتخابات  قانون  کشور همچون طرح 
نمایندگان را از وظایف نظارتی خود دور 
کرد. اغلب وکلای مردم در نظرسنجی 
صداوسیما شرکت و اعلام برائت کردند، 
اگرچه به زعم برخی نمایندگان که در لیست 
قرار نداشتند، تماسی از طرف صداوسیما 
با آ نها حاصل نشده بود، ولی برخی از ۲۲۹ 
نماینده گنجانده شده در لیست هم از 
عملکرد صداوسیما به  شورای نظارت بر صدا 
و سیما شکایت کردند. آنها از نحوه مواجهه 
و تهیه گزارش از موضوع دریافت خودرو 
توسط نمایندگان که رسانه ملی، تک تک 
از نمایندگان سوال کرده که شما خودرو 
به صورت رانتی دریافت کرده  یا نکرده اید، 
دلخور شده و شکایت خود را طرح کرده اند.« 
غلامرضا نوری قزلجه ادامه داد: »در نهایت 
اما باید گفت در مورد اینکه چرا از صداوسیما 
شکایت می شود باید گفت وقتی صداوسیما 
در امورجاری نمایندگان در مجلس مثل 
اعلام اسامی و تصاویر داوطلبان شفافیت و 
یا اعمال نظر نمایندگان در بررسی برخی 
قوانین مثل قانون انتخابات برای تحت 
فشار قراردادن شان ورود پیدا می کند، باید 
شکایت از این سازمان، آن زمان صورت 
می گرفت که مسیر صداوسیما چیست؟ 
آیا می خواهد به عنوان یک رسانه بی طرف 
گزارش کند، یا این که به دور از قواعد حرفه ای 
رسانه، می خواهد اعمال نظر کند. به نظر من 
باید در آن جا شکایت صورت می گرفت نه 
موضوعی که به خود نماینده مربوط می شود. 
خاطرمان هست در مورد اصلاح قانون 
انتخابات مجلس، یک برنامه ویژه گذاشتند 
و اینفوگرافی درست کردند که این قانون چه 
می خواهد بکند. وقتی صداوسیما به موضوع 
قانون انتخابات ورود می کند و در بررسی آن 
به مخالفت ها و انتقادها نمی پردازد و جامعه 
را به سمت خودروی »شاسی بلند« هدایت 
می کند. البته به نظر من در هرجایی از کشور 
تخلفی توسط هرکسی که صورت می گیرد 
باید رسیدگی شود و اصلا روی آن بحثی 
نیست، اما بردن مسائل اصلی کشور از جمله 
قانون انتخابات زیر سایه موضوعاتی همچون 
»شاسی بلندها« خطرناک است. صداوسیما 
و دیگر رسانه ها در حالی به این موضوع 
پرداختند که در اوج این مباحث، مهم ترین 
قانون برای وضعیت جمهوریت نظام و 
دموکراسی در این کشور در مجلس در حال 
بررسی بود و کوچک ترین حرفی در مورد 
آن مطرح نکردند که چه اتفاقی می خواهد 
بیفتد.« وی در پایان خاطرنشان کرد: 
»زمانی که برای موضوعی چون شاسی بلندها 
گزارش تهیه می کنند و مصاحبه می گیرند و 
مناظره می گذارند، ولی برای موضوع مهمی 
مثل اصلاح قانون انتخابات صداوسیما نه با 
مخالفان، و نه با موافقان مصاحبه می کند، 
معلوم است که موضوع چیز دیگری است. 
ازاین رو در این مورد و خیلی از موارد دیگر 
باید از صداوسیما پیش از این ها شکایت 

می شد.«

 1000 شاسی بلند تحویل به دستگاه ها 
چه شد؟

چند روز قبل هم مجتبی توانگر، نماینده 
تهران نوشت: »خودم و هیچ از یک نزدیکانم 
در ماجرای دریافت بدون نوبت خودرو، سهیم 
نبودیم؛ اما برای انتقام از مجلس و افزایش 
هزینه استیضاح توسط این نهاد نظارتی کمر 
به تخریب مجلس بستند و حالا بومرنگ 
به صورت خودشان خورده، رسانه های دولتی 
و صداوسیما بهتر است به جای بازجویی از 
نمایندگان تکلیف نامه درخواست ۱۰۰۰ 
خودرو و باقی خودروهای تحویل شده به 
دستگاه ها را مشخص کنند. کسی عزل 

شد یا نه؟«

 

 تضارب افکار 
 عامل افزایش

 مشارکت
یک سال و نیم از عمر دولت گذشته و نه تنها تحریم های 
اقتصادی کم نشده، بلکه در طول این مدت، نهاد های 
جدیدی تحت تحریم قرار گرفته اند و از سوی دیگر انتقاداتی 
به عملکرد مجلس یازدهم هست. غلامعلی جعفرزاده 
ایمن آبادی نماینده ادوار مجلس  گفت: اگر فضایی در 
کشور ایجاد می شد که تضارب افکار داشته باشیم و احزاب 
و گروه های سیاسی موجه با پایگاه مردمی وارد رقابت های 
انتخاباتی می شدند، شاید مشارکت در انتخابات مجلس 

دوازدهم بیشتر بود. 

    

 رای اعتماد مجدد
 کابینه از مجلس؟

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: اگر بحث تغییر وزیر 
ورزش و جوانان جدی باشد، با توجه به اینکه تاکنون ۴-۵ وزیر هم 
تغییر کرده اند و به مرحله ای نزدیک می شویم که کل کابینه دولت 
باید مجددا از مجلس رأی اعتماد دریافت کند، به همین خاطر 
ممکن است که بحث استیضاح وزیر ارتباطات مطرح نشود. مسلم 
صالحی خاطر نشان کرد:  با توجه به حجم مشکلات اقتصادی 
و معیشتی که در زندگی مردم وجود دارد خیلی نشنیده ام که 
ارتباطات مورد دغدغه نمایندگان باشد، البته بحث اینترنت 

موضوع مهمی است و در زندگی روزمره نقش پررنگی دارد.

وزیر کشور درباره تشکیل کمیته تحقیق برای 
حوادث ۱۴۰۱ بیان داشت: کار این کمیته و گزارش های 
آن ادامه دارد و اگر کسی شکایتی داشته باشد، حتما 
به آن رسیدگی می شود. کمیته ویژه ای هم که رئیس 
جمهور ایجاد کرده است، در امتداد همین کمیته 
تحقیق فعالیت دارد. احمد وحیدی با اشاره به توقف 
مسکن مهر پرند توسط شهرداری این شهر اظهار 
داشت: شهرداری نمی تواند  پروژه های نهضت ملی 

مسکن را متوقف کند. 

کار کمیته تحقیق 
درحال انجام است


